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Počúval som reláciu našej lokálnej televízie, 
v ktorej bol prezentovaný rozhovor so záhrad-
kármi. Išlo o hodnotenie tohtoročnej sezóny. 

Hovorili, ako bolo pre úrodu nebezpečné prudké sln-
ko a tropické teploty. Na druhej strane aj veľa dažďa 
spôsobovalo problémy. Vyjadrili aj spokojnosť, že 
neprišli krúpy, ktoré by zničili úrodu aj rastliny. Nako-
niec prišlo konštatovanie, že všetko je veľmi závislé 
od počasia a nedá sa s tým nič urobiť. 

Vtedy som si uvedomil, aký krehký je život na na-
šej zemi, ako veľmi sme závislí od prostredia v ktorom 
žijeme. V konečnom dôsledku si musíme – aj cez pod-
mienky okolo nás – uvedomiť, ako veľmi potrebujeme 
milosť Pána Ježiša, aby sme mohli žiť.

Pisateľ 104. žalmu veľmi podobne píše 
o našej závislosti od Pána Boha 
a nehovorí len o ľuďoch, ale 
spomína celý stvorený svet. 
Hovorí o neživej aj živej prí-
rode. O vodách a pôde. 
O živočíchoch na zemi, 
vo vzduchu či v mori 

i o rastlinách. Napokon pridáva vyznanie: všetko 
očakáva na Teba – na Hospodina. Pravda je, že 
bez nášho Stvoriteľa by nebol tento svet ani poria-
dok, na základe ktorého funguje. 

Práve v čase zberu úrody – a aj uvedomenia si 
všetkých okolností, ktoré museli byť splnené, aby sme 
mali čo zberať – si môžeme povedať, že Pán Ježiš 
je k nám milostivý. Otvoril nám svoju ruku, požehnal 
nám úrody, dovolil nám ich zberať a tak sa zachovať 
pri živote. Keď hľadíme na naše zabezpečenie na tej-
to zemi, nezabudnime sa poďakovať a povedať Pánu 
Bohu: Ďakujeme, Pane Ježiši Kriste, že nám dávaš 
všetko pre zachovanie života, že môžeme zberať 

úrody zeme, že je pre nás ešte 
stále otvorená Tvoja žehnajú-
ca ruka, že nás sýtiš všetkým 

dobrým a máme načas pokrm 
na našu obživu. Amen.

Pri uvedomení si našej 
nestálosti a závislosti na Bo-
žej láske a dobrote – ako 
v oblasti výživy aj životného 

Všetko to očakáva od Teba,  
aby si im načas dával pokrm.  

Keď im ho dávaš, zbierajú; otváraš ruku,  
nasýtia sa dobrými vecami.
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05/07 Deň TAS Levoča, pieseň spojeného spevokolu

Pôvodná budova prešovského konviktu zrekonštruovaná na Diakonický domov Elim

07/07 MoS, stretnutie s P. Mihočom, biskupom VD ECAV
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prostredia – nemôžeme zostať pri vnímaní len toho 
materiálneho, čo nám bolo darované. Potrebuje-
me dodať a uvedomiť si, že Pán Ježiš nám dáva 
nielen zabezpečenie pre časný život na tejto zemi, 
ale On je Darca aj večného života. Preto môžeme 
smelo vyznávať: Pane Ježiši Kriste, Ty nám dávaš 
aj večný život. Vo viere ho môžeme zberať, lebo sú 

pre nás otvorené Tvoje milostivé ruky, lebo Ty nás 
sýtiš dobrými vecami – ochranou pred diabolskou 
mocou, slobodou od hriechu a zo smrti nás prená-
šaš do večnosti s Tebou. Ďakujeme a velebíme za to 
Tvoje sväté meno. Amen.

Michal Findra, zborový farár

Modlitba
 Helena Kotschová

Drahý nebeský Bože, ďakujeme Ti, že nás prijímaš ako svoje deti, deti Božie. Ty od nás oča-
kávaš, že sa budeme vzájomne milovať a konať vo svojich životoch to, čo sa Tebe páči – konať 
s Tvojou pomocou, spravodlivo medzi bratmi a sestrami, s ktorými tu žijeme.

Nauč nás denne a mnohorakými spôsobmi prejavovať si lásku a dobrú vôľu, aby náš život 
nebol len prázdne žitie, ale láskyplné prejavy človeka človeku. Aby sme, silou od Teba, dokázali 
podoprieť jeden druhého, aby sme vedeli byť trpezliví a zhovievaví voči svojim blížnym, aby 
vždy bolo na nás poznať že sme Božie deti.

Tiež Ťa prosíme, Bože náš – ak sa v našom živote vyskytne niečo, čomu nerozumieme – daj, 
nech nás chráni nádej a viera v Tvoje slovo a Tvoje zasľúbenia. Všetko vkladáme do Tvojich 
svätých rúk, drahý Bože. Amen.

Udalosti v cirkevnom zbore
 Zuzana Valeková

2. júla bola Štvrtá nedeľa po Svätej Trojici 
a mala tému Milosrdenstvo a odpustenie. Dovolen-
kujúceho nášho brata farára zastupoval brat farár 
Tibor Molnár, seniorátny kaplán a kázal na biblický 
text J 8,3-11. Povedal, že príbeh ženy pristihnutej 
pri cudzoložstve patrí medzi veľké príbehy Biblie. 
V Ježišovej dobe bolo cudzoložstvo prísne tresta-
né a to očakávali aj židia, keď priviedli cudzoložnú 
ženu pred Ježiša. On sa však nerozhorčil, ale zohol 
sa a písal prstom do piesku. Málokto vtedy vedel 
písať a zapisovali sa len dôležité veci. Ježiš nekričal, 
ale možno odsudzujúce slová písal do piesku. Dal 
tak znať, že odsudzujúce slová sú dobré do zeme 
a odpustenie je z neba. Biblia nás učí, že všetci 
zhrešili a nemajú Božiu slávu... a tiež, že je tu Božia 

ruka, ktorá vie o všetkých hriechoch. Uvedomme si, 
že ak prstom ukazujeme na hriech iného, tri prsty 
našej dlane ukazujú na nás. A to znamená, že tre-
ba začať od seba. Pán Ježiš dal najavo, že každý 
hriech narúša náš vzťah s Bohom i s ľuďmi. Máme 
a musíme pochopiť, že treba odpúšťať, lebo všetci 
sme hriešni. Aj Boh rád odpustí úprimne sa kajúcim 
hriešnikom.

V stredu 5. júla bol Sviatok vierozvestov Cyrila 
a Metoda. V našom kostole neboli služby Božie, ale 
tento sviatok sme slávili v levočskom kostole, kde sa 
konal Deň Tatranského seniorátu a jeho motto bolo 
V šľapajach predkov.

Na piatok 7. júla si naše zborové modlitebné 
spoločenstvo naplánovalo tematický výlet Evanje-
lický Prešov. Záznam o tejto aktivite nájdete ďalej 
v čísle.
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9. júla bola Piata nedeľa po Svä-
tej Trojici s témou Nasledovanie 
a učeníctvo. Brat farár M. Findra si 
pre kázeň vybral biblický text J 1,35-
51 o povolaní učeníkov, ukazujúci 
ich myslenie a reagovanie na Božie 
pozvanie. Kresťanské chodenie s Bo-
hom nie je niečo chvíľkové či jednorazové. Je to vzťah 
s Pánom Ježišom, presahujúci naše ľudské snaženie. 
Vierou nám bola darovaná moc Ducha Svätého, kto-
rá nás vedie k úplnému odovzdaniu sa Bohu, čo má 
dôsledok pre našu časnosť, ale najmä pre večnosť. 
Dôležité je, či sme prežili Božie povolanie ako Ján, vy-
znávajúci, že nie my sme si vyvolili nasledovať Ježiša, 
ale On si nás vyvolil. V nasledovaní Ježiša je dôležité, 
podobne ako Ján Krstiteľ, uznať Ježišovu autoritu 
a s ním vyznať: Ja sa musím umenšovať a On musí 
rásť. Náš Boh je plný kreativity a pristupuje k ľu-
ďom špecificky podľa stavu nášho srdca a rôznymi 
spôsobmi. Duch Svätý nás oslovuje, povzbudzuje 
k učeníctvu a volá do osobného vzťahu s trojjediným 
Bohom – neprepočujme toto volanie!

16. júla bola Šiesta nedeľa po Svätej Trojici 
a mala tému Život v Kristovi. Brat farár M. Findra 
kázal na text Iz 43,1-7. V ňom sú pre nás Božie slová: 
Neboj sa, ja som ťa vykúpil! A ony poukazujú na Pána 
Ježiša Krista, v ktorom sme vykúpení z hriechov. On 
nás veľmi draho vykúpil, keď seba samého dal za náš 
život vo večnosti. Je to neopísateľná Božia láska, že 
nás prišiel zachrániť. Máme si dobre uvedomiť, že 
Pán Ježiš nás volá k sebe a myslí na každého človeka. 
Nik – zo žiadneho národa, rasy či postavenia – nie 
je vynechaný z Božej milosti. Božie volanie si uvedo-
mujeme vo Svätom krste a sme plní vďaky, že sme 
pokrstení v meno trojjediného Boha. Naša radosť 
je však aj z istoty, že Pán Ježiš je s nami na všetkých 
životných cestách aj keby to bolo akokoľvek ťažké. 
Preto Lutherovo vyznanie Som pokrstený! je aj naše 
vyznanie – nie jednorazové, ale pre celý život. Tým 
všetkým sme zásadne povzbudení a nemusíme pod-
liehať deštruktívnemu strachu. Náš Vykupiteľ nás 
veľmi miluje a preto nám hovorí: Neboj sa, ja som 
s tebou, nič zlé sa ti nestane!.

23. júla bola Siedma nedeľa po Svätej Trojici, 
ktorej téma bola Božie požehnanie zachraňuje. 

V rámci služieb Božích brat farár M. 
Findra prisluhoval aj sviatosť Veče-
re Pánovej a pre kázeň si zvolil text 
Sk 2,41-47. Povedal, že tento text 
veľmi jasne hovorí o Božej záchrane. 
Na Petrovu kázeň tritisíc ľudí vyzná-
valo hriechy, dalo sa pokrstiť a pri-

jalo dar Ducha Svätého. Božie dielo milosrdenstva 
k hriešnikom pokračovalo aj ďalej. Pán Ježiš zachra-
ňoval ďalších hriešnych ľudí, ktorí sa vydali na cestu 
pokánia a deje sa tak doposiaľ. Keď dnes chceme 
prijať sviatostné dary Večere Pánovej, chceme sa 
povzbudiť tým, čo sa dialo v prvej cirkvi, a čo koná 
Pán Ježiš s nami aj v súčasnosti. Zachraňujúci Ježiš 
privádza veriacich v Neho do cirkvi, kde im dáva ži-
vot; a to cez učenie, spoločenstvo, lámanie chleba 
a modlitbu. Aj dnes sa tešíme, že môžeme radostne 
pristupovať k Pánovmu stolu, prijímať osobné roz-
hrešenie a v posvätenom chlebe a víne pravé telo 
a pravú krv nášho Spasiteľa. Radujeme sa, že takto 
dosahujeme večný život.

Vo štvrtok 27. júla sme sa stretli v prázdninovej 
kaviarni KaMoS.

30. júla bola Ôsma nedeľa po Svätej Trojici 
s témou Výstraha pred zvodmi. Brat farár M. Fin-
dra kázal na biblický text Mt 5,13-16. Povedal, že 
dnešná nedeľa nás upozorňuje, aby sme si nemysleli, 
že kresťanstvo je len pre nás osobne a že nemáme 
dosah do sveta. Naopak, máme Kristovo evanjelium 
šíriť v hriešnom svete a to slovami aj skutkami lásky. 
Pán Ježiš nám dnes dal tri pozvania: 1. Byť soľou, 
teda ochutiť svet svojou prítomnosťou a neuzavie-
rať sa. A tiež, ako soľ konzervovať svet, teda brániť 
rozmáhaniu sa hriechu a diabolskej moci. A ešte 
byť svetlom, teda prejaviť sa vo svete novým Božím 
charakterom, neschovať sa, ale ‚ísť s kožou na trh‘. 
2. Konať skutky lásky – nie pre našu pýchu a pochva-
lu, ale aby ony boli Božím svetlom vo svete a aby 
všetci ľudia pochválili za ne nášho nebeského Otca. 
3. V moci Ducha Svätého prijmime Kristovu výzvu 
a buďme soľ zeme a svetlo sveta, lebo vieme komu 
patríme a kam smerujeme.

V dňoch 31. júla až 4. augusta bol tohtoroč-
ný detský denný tábor pre deti prvého stupňa ZŠ 
a správa o tejto zborovej aktivite je ďalej v čísle.
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6. augusta bola Deviata nedeľa po Svätej Trojici 
a jej téma bola Prezieravá múdrosť. V úvode služieb 
Božích zaznela pred oltárom pieseň detí, účastní-
kov detského denného tábora. Spolu s vedúcimi 
tábora pred kázňou improvizovali scénku Ježišovho 
podobenstva o milosrdnom Samaritánovi a takto 
milo obohatili priebeh služieb Božích. Brat farár M. 
Findra potom kázal na text Mt 7,24-27. V ňom Pán 
Ježiš učí zástupy o užitočnosti a potrebe múdro ko-
nať ako múdry staviteľ domu na skale. Ježiš aj nás 
láskavo učí na životných príbehoch, ktoré poznáme 
ako podobenstvá. Ony obsahujú Božiu múdrosť, keď 
na príklade zo života je vykreslená niektorá z Božích 
právd, aby sme ich pochopili. A dôvod, prečo a načo 
máme Kristovo vyučovanie, je ten, aby sme sa učili 
Božím pravdám, aby sme múdrosť mali aj múdro žili 
a tak raz dosiahli večný život.

13. augusta bola Desiata nedeľa po Svätej Troji-
ci/Nedeľa pokánia (na pamiatku zničenia Jeruzale-
ma) a mala tému Neprijatá Božia milosť. Brat farár 
M. Findra kázal na biblický text 5M 4,5-20. Na úvod 
predstavil židovského, i nášho, Boha ako toho, ktorý 
chce len dobre svojmu ľudu: vyviedol ich z Egypta, 
počas 40-ročnej cesty ich zaopatroval, dával vodcov 
a dal im desať prikázaní. Dekalóg je daný pre dobro 
celého ľudstva, teda aj nás, pravda, len ak podľa 
neho žijeme. A ak zhrešíme, máme vyznať hriech, 
aby sme mohli žiť požehnaný život vo viere v nášho 
Spasiteľa. Prvá vec v texte je o učení. Ako Mojžiš, aj 
my sa máme nechať vyučovať Duchom Svätým všet-
kým Božím pravdám z Písma Svätého; a následne 
potom učiť aj našich potomkov. Druhá vec bola o sve-
dectve. Totiž, veriaci človek má byť nielen vyučený, 
ale aj žiť podľa Božej vôle, k čomu nás vedie Duch 
Svätý. A to bude dobré svedectvo pred neveriacim 
svetom, aby sa mnohí kajali a našli cestu 
do večnosti. Tretia oblasť bola varovanie 
pred modlárstvom. Viera v Ježiša Krista 
neznáša kompromisy. Hriech modlárstva je 
všetko, čo je pre nás viac ako Spasiteľ, lebo 
len On má byť nadovšetko. Prosme Ducha 
Svätého, aby nám pomohol odvrátiť sa 
od modiel k Pánovi Ježišovi. Nedeľa poká-
nia je plná smútku a sĺz nad našou biednou 
hriešnosťou, ale tiež je to aj nedeľa nádeje, 

že vo viere v Ježiša Krista máme vyslobodenie z hrie-
chu a moci satana pre večný život.

20. augusta bola Jedenásta nedeľa po Svätej 
Trojici s témou Pýcha a pokánie. Aj tieto služby Božie 
boli mimoriadne tým, že v ich priebehu bola prislúžená 
sviatosť Krst svätý, pri ktorom novo narodené diev-
čatko dostalo krásne meno Júlia. Kázeň brata farára 
M. Findru bola na text L 7,36-50. Je to evanjeliový 
príbeh o farizejovi, hriešnej žene, ďalších stolujúcich 
a o Ježišovi. Duch Boží nám cezeň poukázal na pýchu. 
Či je ona zjavná alebo skrytá v srdci človeka, Kristus 
o nej vie. Vo vzťahu ku Kristovi nám pýcha (farizej) 
vyslúži len napomenutie a nie bližšie spoločenstvo 
s Pánom Bohom. Na druhej strane pokánie (hriešna 
žena) je dar zachraňujúcej viery v Ježiša Krista. Všetci, 
každý jeden, sme pred svätým Pánom Bohom veľkí 
dlžníci s veľkým dlhom hriechov. Aké dobré a spasi-
teľné je prejsť v pokore pokáním a dostať odpustenie 
hriechov, teda prijať Kristovo rozhrešenie. A napokon 
je tu, napriek našej hriešnosti, krásna výsada: ako ka-
júci hriešnici prijímame dar veľkej Božej lásky, v ktorej 
môžeme slúžiť v cirkvi, rodine i spoločnosti.

27. augusta bola Dvanásta nedeľa po Svätej 
Trojici a mala tému Boží dar reči. Biblický text Iz 
29,17-24 bol základ kázne brata farára M. Findru 
a viedol nás najprv k uvažovaniu, že Pán Boh nás 
stvoril, okrem iného, aj s úžasným darom reči. Žasne-
me, že môžeme komunikovať s Pánom Bohom aj na-
vzájom. Ale, ako napísal prorok Izaiáš, poznávame, 
že v mnohom hrešíme aj cez dar reči: zle hovoríme 
o Pánu Bohu, rečami páchame hriech voči blížnym 
a sme náchylní zle hovoriť aj o sebe samých. To sved-
čí o tom, že reč sa môže stať pre človeka prekliatím. 
Na záver zaznelo povzbudenie, že Ježiš Kristus má 
moc obnoviť v nás dar Božej reči. Tak sa potom mô-

žeme správne modliť a oslavovať trojje-
diného Boha a tiež láskavo komunikovať 
medzi sebou a uplatňovať právo a spra-
vodlivosť v rodine, v komunite aj v náro-
de. A napokon, dokážeme potom dobre 
hovoriť aj k sebe samým, presne tak ako 
nás vidí Ježiš Kristus.

Vo štvrtok 31. augusta bolo druhé 
príjemné prázdninové stretnutie v ka-
viarni KaMoS.
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Deň Tatranského seniorátu
 Zuzana Hybenová

V šľapajach predkov – taký názov mal Deň Tat-
ranského seniorátu (TAS) 5. júla v Levoči. Tamojší CZ 
ECAV si pripomína 200. výročie začatia stavby evan-
jelického kostola na Námestí Majstra Pavla a 310. 
výročie posvätenia druhého artikulárneho chrámu 
na Evanjelickom cintoríne v Levoči.

Slávnostné služby Božie začali organovou pre-
dohru v podaní žilinskej organistky a kantorky Marty 
Gáborovej a tiež levočskej skupiny dychových nástro-
jov Brass Collegium. Po privítaní sme sa povzbudili 
v prvej spevníkovej piesni (267): Kresťania, pamätaj-
me na zásluhy predkov a v srdci zachovajme vďač-
nosť Božím svedkom, pretože nás vyviedli z temnoty 
pohanstva a ku svetlu priviedli do lona kresťanstva. 
Ďalšia pieseň v podaní kapely Otvorené dvere Bati-
zovce-Gerlachov mala názov Istotu mám a potom 
znela hudba v podaní súboru Zvonkohra spod Brad-
la z CZ ECAV Košariská-Priepasné.

Zvesť Božieho slova sme počuli od Petra Mihoča, 
biskupa VD ECAV, na text Neh 2,1-10; 17-20. Aj my 
dnes chceme pokračovať v šľapajach predkov, ale či 
tak aj skutočne robíme? Ján Hus, podobne ako Ne-
hemiáš, v ťažkých časoch mysleli na iných a chceli im 
pomôcť, lebo tak prikazoval Boh. Hľadajme aj dnes 
ľudí či cirkevné spoločenstvá, ktoré myslia na blaho 
Božieho ľudu. Tak aj Levočania, ktorí hneď pri stavbe 
dreveného artikulárneho kostola plánovali postaviť 
nový chrám v meste.

Nehemiáš, hoci mal dobré postavenie na dvore 
perzského kráľa Artaxerxa, trápil sa o Jeruzalem. 
Keď sa dopočul, že je v rozvalinách, modlil sa k Bohu 
a keď sa ho kráľ spýtal prečo je smutný, povedal, že 
chce ísť Jeruzalem vybudovať. Kráľ súhlasil a pomo-
hol mu, aby sa tak mohlo stať. Dnes je v rozvalinách 
všeličo v rodinách, v cirkvi i v národe. Nehemiáš prosil 
o Božiu pomoc. Aj Majster Ján Hus aj Cyril s Meto-
dom konali v časoch, keď to bolo ťažké pre evanje-
lium. A aj levočský chrám stavali s problémami desať 
rokov. Tak ani dnes sa pri problémoch nesmieme 
vzdávať. Vzchopme sa a dajme sa do duchovnej 

stavby cirkvi. Pozývajme aj tých, ktorí sú ďaleko 
od cirkvi, pozývajme ako Ján Hus, vierozvestovia Cy-
ril a Metod, či naši evanjelickí predkovia – vyžaduje 
sa to aj od nás! Nehemiáš povedal, že bude stavať, 
lebo má nádej. Vďaka za ľudí minulosti, ktorí mali 
nádej. Majme nádej aj my dnes a premýšľajme čo 
slúži pre blaho cirkvi a jej verných – tak, ako to robili 
aj naši predkovia.

Po modlitbe a požehnaní Spojený spevokol TaS, 
s dirigentom bratom farárom Romanom Porubä-
nom, zaspieval Staroslovienský Otčenáš a pieseň 
Halleluja, celý vesmír spieva. Potom nasledovali prí-
hovory. Dekan rímsko-katolíckej cirkvi v Levoči Peter 
Majcher poďakoval sestre farárke Zuzane Durcovej 
za jej aktívnu spoluprácu so všetkými predstaviteľmi 
cirkví v meste a vyslovil želanie, aby kresťanov bolo 
vidieť a počuť. Ďalší príhovor mala riaditeľka Spiš-
ského múzea v Levoči Mária Novotná a povedala, 
že predchodcovia im zanechali deväť budov o ktoré 
sa evanjelická cirkev stará.

V popoludňajšom programe znela hudba, spev 
aj zvonkohra. A tiež informácie o histórii evanjelictva 
v meste. V úvode i závere tohto programu zneli Ba-
chove organové skladby v podaní Marty Gáborovej, 
profesorky hry na organe žilinského konzervatória. 
Senior TAS Jaroslav Matys vysvetlil, prečo treba spo-
mínať ‚šľapaje našich predkov‘. 1. Preto, že chceli 
mať chrám, aby mali sakrálne-posvätené miesto, 
kde sa káže Božie slovo a prisluhujú sa sviatosti podľa 
príkazu Pána Ježiša. 2. Je to tradícia odovzdať po-
chodeň mladším, aby aj oni poznali Svetlo, ktorým je 
Pán Ježiš. Tradícia nie v zmysle dejepisu, ale ako rast 
nových výhonkov, ktoré vieru predkov majú a premie-
ňajú ju na našu vlastnú kultúru a vieru.

S históriou zboru oboznámila historička a sprie-
vodkyňa turistov Astrid Kostelníková. Hovorila 
o odobratí kostola v r. 1674 a vyhnaní evanjelických 
farárov. Druhý kostol si postavili v r. 1713 a potom 
v r. 1781, keď začal platiť Tolerančný patent. V r. 
1813 začali stavať terajší chrám v meste, proti čomu 
sa zdvihla neprekonateľná vlna odporu a preto ho 
dokončili až v r. 1823 a dnes si tu pripomíname 200. 
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výročie. Počas svojej dlhoročnej služby v levočskom 
zbore sa o jeho rozkvet zaslúžil brat farár Ján Havíra.

O stavbe kostola informovala Zuzana Suržinová. 
Je postavený podľa projektu významného architekta 
Antona Povolného, ktorý ovplyvnil aj architektúru 
v Rakúsko-Uhorsku. Predčasne zomrel, takže do-
končenia stavby kostola sa nedožil. Bolo ťažké získať 
pozemok pod kostol a napokon ho mohli ho postaviť 
nad pivnicami starého mäsiarskeho trhu. Kostol je 
veľmi pekný, má pôdorys kríža, je v ňom organ a iný 
mobiliár zo starého kostola a tiež stará hodnotná 
knižnica. Nový organ váži 10 ton.

Okrem toho sme v kostole mohli vidieť výstavu 
obrazov insitného umelca Jána Glózika z Kovačice, 
výstavu Biblií evanjelickej knižnice a výstavu o prvej 
slovenskej žene-farárke Darine Bancíkovej

Na záver zborová farárka Zuzana Durcová po-
ďakovala účinkujúcim, ale najmä Pánu Bohu, a po-
žehnaním brata seniora Jaroslav Matysa bol tento 
krásny deň ukončený.

Cirkevnému zboru ECAV v Levoči ďakujeme 
za hodnotný program dňa, v ktorom sme cítili Bo-
žie pôsobenie a lásku. A rovnako aj za chutný obed 
a ďalšie pohostenie v priestoroch evanjelickej fary.

Naše MoS na výlete
 Božena Balogová

Tento rok sme si na 7. júl naplánovali výlet 
do Prešova. V staničnej hale sa stretlo osem 
sestier a naša sprievodkyňa Anna Bakalárová, 
manželka brata farára Jána Bakalára, ktorý na sklon-
ku života pôsobil aj v našom cirkevnom zbore.

Ona nám pripravila zaujímavý duchovno-histo-
rický program. Z vlaku (zo zastávky Prešov-mesto) 
sme mali blízko do Diakonického domova Elim. Tam 
nás čakal náš sprievodca brat farár Marek Cingeľ, 
tajomník biskupa VD ECAV. Riaditeľ tohto sociál-
neho zariadenia ECAV brat farár Samuel Miško 
nám porozprával ako zrekonštruovali starú budo-
vu (pôvodne konvikt, teda jedáleň pre študentov 
Evanjelického kolégia), aby vznikol tento diakonic-
ký domov. Kapacita je 36 lôžok, prijímajú seniorov 
odkázaných na pomoc bez rozdielu vierovyznania 
a na východe republiky je to jediný diakonický do-
mov zriadený ECAV. Výklad bol v miestnosti, slúžiacej 
ako jedáleň i bohoslužobný priestor, kde je aj tabuľa 
s logom zariadenia a menami sponzorov. V logu je 
palma a voda púštnej oázy Elim. V Biblii sa oáza Elim 
spomína ako miesto odpočinku židov, keď putovali 
z Egypta do Bohom zasľúbenej zeme. A podobne, 
miesto odpočinku pre seniorov je tento Diakonický 
domov Elim. Brat farár Cingeľ sa na záver pomodlil, 
zaspievali sme pieseň Keď zasvitnú ranné zore a po-
tom nás previedli po celom zariadení.

Druhú zastávku sme mali 
v evanjelickom kostole. História 
evanjelictva v Prešove je boha-
tá a bohatá, žiaľ, aj na krvavé 
udalosti. Už od r. 1531 až do r. 

1671 (teda 140 rokov) sa kázalo v reformačnom 
duchu a tak kostoly prešli do rúk evanjelikov: rím-
sko-katolícky nemeckej národnosti a grécko-ka-
tolícky slovenským evanjelikom. V čase povstania 
Juraja Rákocziho vzrástol v meste počet evanjelikov 
maďarskej národnosti. Mesto, ako patrón, im dalo 
postaviť nový kostol – v súčasnosti evanjelický chrám 
Svätej Trojice – ktorý stavali päť rokov do 15.6.1647 
a hneď na druhý deň ho posvätili a odovzdali svoj-
mu účelu. Počas revolučných čias sa menili majitelia 
kostola a celého majetku evanjelikov. Naposledy ho 
mali jezuiti a keď Jezuitský rád v r. 1773 zrušili, po-
tom si evanjelici v dražbe odkúpili kostol i Kolégium 
za 6-tisic zlatých a 24.11.1784 majetok prevzali 
do vlastníctva. S veľkou láskou si ho upravili pre vlast-
né bohoslužobné potreby. Prvé služby Božie v zno-
vuzískanom chráme sa konali v Prvú slávnosť sväto-
dušnú 15.5.1785. Odvtedy je chrám v nepretržitom 
užívaní prešovských evanjelikov. V ľavej zadnej strane 
chrámovej lode je hrobka, v ktorej je za mrežovými 
dverami uložená medená rakva s kosťami štyroch 
obetí krvavej Karaffovej jatky, zinscenovanej v Pre-
šove proti evanjelikom v r. 1687. Kosti mučeníkov 
previezli v novembri r. 1930 z obce Svinia, kde boli 
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pochované pod vežou kostola. So sestrou Bakalá-
rovou sme sa pomodlili a prešli sme do Kolégia, kde 
sídli biskupský úrad.

Privítal nás biskup VD ECAV Peter Mihoč v dvora-
ne, kde je obrovská knižnica s veľkým množstvom 
kníh. Evanjelické kolégium v Prešove patrí k naj-
významnejším školským ústavom v celej histórii 
Slovenska a je to aj najvýznamnejšia pamiatka pro-
testantského školstva v našich kultúrnych dejinách. 
V r.1666 bol položený základný kameň a už ďalší rok 
v septembri sa začala výučba na novej škole. Podľa 
vzoru evanjelických škôl v Nemecku zriadili desať-
triedne gymnázium teológie a filozofie v najvyšších 
ročníkoch. V prvej polovici 19. storočia patrilo k naj-
významnejším vyšším školám v Uhorsku. Študovali 
tu Michal Miloslav Hodža, Jonáš Záborský, Pavol 
Orságh Hviezdoslav a iné naše osobnosti. V dvora-
ne potom zaspievali sestry Zina a Daška ukrajinskú 
pieseň a brat biskup sa po modlitbe s nami rozlúčil.

Potom sme sa vybrali do židovskej synagógy. 
Po ceste nás sprevádzal brat farár Marek Cingeľ. 
Prechádzali sme aj okolo väznice, tzv. Karaffovej, kde 
kruto mučili evanjelických farárov aj iných popred-
ných evanjelikov. Rok 1687 je čierny rok v dejinách 
prešovských evanjelikov. Vtedy sa v meste odohrali 
udalosti smutne známe ako Prešovské jatky. Pod ve-
dením cisárskeho generála Antonia Caraffu sa konal 
mimoriadny súd, ktorý odsúdil na smrť 24 mešťanov 
a zemanov z Prešova, okolia i vzdialenejších častí 
Uhorska. Medzi nimi bol väčší počet evanjelických 
farárov. Počas vyšetrovania ich podrobili surovému 
mučeniu a nakoniec krutým spôsobom popravili. 

Popravisko stálo na námestí oproti Kolégiu a na tom 
mieste neskôr postavili súsošie Immaculaty. Pred sy-
nagógou sa brat Cingeľ s nami rozlúčil.

Sprievodkyňa (evanjelička) nám pútavo priblí-
žila židovskú kultúru, dozvedeli sme sa a videli veľa 
zaujímavostí. Synagóga sa zachovala so všetkým 
zariadením. Na poschodí sú originálne veci, ktoré 
židia bežne používali (napr. aj nožík, ktorým robili 
obriezku chlapcov).

Po obede sme išli na kávu do Café Relevant. 
Je to nezisková organizácia spolupracujúca s cir-
kevným zborom. Okrem iného, sa venuje sociálnej 
práci s mladými dospelými dievčatami po odchode 
z detského domova v rámci domova na pol ceste 
„Hniezdo“ (podobné zariadenie pre chlapcov je 
vo Veľkom Slavkove).

Po občerstvení sme ešte navštívili prešovskú 
evanjelickú faru v susedstve Relevantu. Privítal nás 
brat senior Martin Chalupka a previedol niektorými 
zborovými miestnosťami. V jednej nás zaujala ste-
na s fotoobrazmi konfirmandov od dávnych rokov 
až po súčasnosť. Po rozhovore sa brat senior Cha-
lupka s nami rozlúčil modlitbou a tak nás ‚vystrojil‘ 
na stanicu.

Domov sme prišli plní duchovných aj inak mi-
lých zážitkov z evanjelického Prešova. Vďačíme 
sestre Anke Bakalárovej za zaujímavý i poučný 
program a sprevádzanie po meste. Rovnako tak 
aj bratom farárom a ďalším, ktorí nám ochotne 
venovali svoj čas. Predovšetkým však ďakujeme 
Pánovi Ježišovi, že nás ochraňoval a bol s nami 
počas celého výletu.

Denný detský tábor
 Alena Findrová

V našom zbore sa tento rok konal detský denný 
tábor v dňoch od 31. júla do 4. augusta a zúčastnilo 
sa ho 17 detí.

Vedúci tábora sa stretávali už oveľa skôr, aby sa 
spolu modlili, rozmýšľali nad Božím slovom a tak pri-
pravovali program. Rozhodli sme sa, že tábor bude 
mať tému Ježišove podobenstvá. Pomocou nich sme 

spolu s deťmi chceli viac poznávať do akej pôdy srd-
ca sa rozsieva Božie slovo, ako prakticky nás Pán 
Boh mení aj cez ruky milosrdného Samaritána, ako 
máme byť pripravení s desiatimi pannami na druhý 
príchod Pána Ježiša a ako veľmi nás Pán Boh hľadá 
ako žena stratený peniaz. Žiadny táborový deň ne-
bol bez počúvania Božieho slova a modlitieb. Okrem 
toho sme sa spolu učili tancovať, pestovať nádchov-
níky, hrať divadlo a vytvárať obrazy. Hrali sme sa 
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a súťažili, pretekali aj spievali, a ešte oveľa oveľa viac.
V polovici tábora v stredu sme boli na turistic-

kom výlete v Gánovciach. Cestou tam sme mali 
niekoľko zastavení a počúvali sme príbeh vie-
ry Martinka-siroty, podľa dielka Kristíny Royovej 
Bez Boha na svete. V Gánovciach sme navštívili 
kostol a v krátkosti sme sa oboznámili s jeho histó-
riou. S chuťou sme zjedli pizzu, pozreli si Geopark 

Neandertal a domov sme sa vrátili autobusom.
Celý tábor sme ukončili spoločne účasťou na služ-

bách Božích, kde deti aj s vedúcimi a bratom farárom 
poslúžili svojim divadielkom o milosrdnom Samaritá-
novi a spevom piesní.

Ďakujeme Pánu Bohu, že nás celý týždeň ochra-
ňoval a požehnával.

Boží dar reči
 Zuzana Hybenová

V nedeľu 27. augusta sme si v kostole vypoču-
li kázeň o Božom dare reči. Reč je skutočne veľmi 
vzácny dar pre človeka, lebo vieme komunikovať, 
vyjadrovať svoje myšlienky a pomocou reči mnoho 
dosiahnuť.

Vo svete sa hovorí mnohými jazykmi a je nemožné 
všetkým rozumieť. Svätí mužovia apoštoli nám zapí-
sali Božie slovo, ale málokto rozumel jazyku v ktorom 
bolo napísané. Vďačíme reformátorovi Martinovi Lu-
therovi, ktorý preložil Slovo Božie do nemeckej reči, 
aby mu ľudia rozumeli. To bol začiatok a potom sa 
už prekladalo do iných jazykov. Na území dnešného 
Slovenska evanjelická cirkev dlho používala biblickú 
češtinu. V júli toho roku sme si pripomínali 180. výro-
čie kodifikácie spisovnej slovenčiny. Všetci iste vieme, 
že sa tak stalo zásluhou Ľudovíta Štúra a generácie 
štúrovcov. Slováci začali používať spisovný slovenský 
jazyk, ale v našej cirkvi sa aj naďalej používala bib-
lická čeština a slovenské preklady Biblie aj piesní sa 
objavili až v druhej polovici 19. stor.

K téme Boží dar reči bol veľmi vhodný text Písma 
svätého Mk 7,31-37 o uzdravení hluchonemého Pá-
nom Ježišom. Aké veľké šťastie to bolo pre hlucho-
nemého človeka, keď sa mu otvorili uši a rozviazal sa 
mu jazyk! Aj prítomní ľudia náramne žasli nad týmto 
zázrakom. Bolo by dobré, keby aj nám v srdciach 
znelo to Kristovo Effata! Aby sa otvorili naše uši, oči, 
ruky i peňaženky pre praktickú pomoc a službu nú-
dznym, chorým, cudzincom, aby sme takto nasledo-
vali príklad Pána Ježiša.

Izaiáš v 29. kapitole hovorí, že človek aj zneužíva 
dar reči a to nie len voči Pánu Bohu, ale aj medzi 
nami navzájom. Izaiáš veľmi ostro píše, že ľudia 
ústami stroja neprávosť a pôsobia aj napätie a boje 
medzi sebou aj medzi národmi.

Ako radi by sme, v súčasnom predvolebnom ob-
dobí, počúvali slová úcty, lásky a vzájomnej spolu-
práce pre blaho a spokojný život všetkých Slovákov. 
Žiaľ, viac je toho zlého a ohovárania jedni druhých. 
My, kresťania, modlime sa a prosme o pomoc darcu 
Božej reči, aby usmerňoval politikov aj voličov – i nás, 
členov cirkví – k rozumnému konaniu, ako to prikazuje 
sám Pán Boh, lebo je to veľmi potrebné!

Prázdninové aktivity v zbore
 Zuzana Hybenová

Letné mesiace sa najčastejšie spájajú so slovami 
odpočinok, oddych, dovolenka. Áno, všetci potre-
bujeme oddych, ale život sa nedá celkom zastaviť. 

Staršie sestry, v úlohe starých mám, vítajú svoje 

prázdninujúce vnúčatá. Na stretnutia so svojimi deť-
mi, a najmä vnúčatami, sa tešia. Rady sa starajú o ich 
komfort, varia a vypekajú dobroty, vymýšľajú progra-
my na každý deň. A popri tom všetkom nezabúdajú 
vštepovať im aj Božie veci a tak ich povzbudzovať 
k osobnému vzťahu s našim trojjediným Bohom. 
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Počas celých prázdnin pokračujú štvrtkové 
stretnutia modlitebného spoločenstva sestier v zbo-
rovej miestnosti a to sú chvíle, na ktoré sa vždy teší-
me. Povzbudzujeme sa Božím slovom, uvažujeme 
o ňom ako na nás pôsobí, kedy a ako ho vnímame 
v našom každodennom živote. Námety máme 
vo štvrťročníku MoSt. Teší nás spev piesní z Evanje-
lického spevníka a najmä modlitby: ďakovné za Božiu 
milosť a tiež prosby za rôzne potreby nás, našich 
blížnych a najmä za Božie požehnanie. Spoločenstvo 
sestier pri Božom slove je nám vzácne. Na jednom 
stretnutí padla otázka prečo sa rady stretávame 
a odpoveď bola, že v spoločenstve si viac uvedo-
mujeme aj cítime medzi nami prítomnosť Ducha 
Svätého, ktorý nás posilňuje a povzbudzuje. Preto 
pozývame ďalších – sestry i bratov – medzi nás, spolu 
sa vzdelávať v Božom slove neprestajne po celý rok.

Členky MoS robia cez prázdniny aj ďalšiu Bohu 
milú činnosť, otvorenie nášho kostola pre verejnosť 

v dvojhodinových službách v pondelok a v stredu od-
poludnia. Ľudia – turisti, ale aj domáci - prichádzajú 
pozrieť si kostol ako kultúrnu pamiatku, ale aj stíšiť 
sa v modlitbe. Ďakujeme všetkým, aj nečlenom MoS, 
za ich ochotu zapojiť sa do tejto služby.

A ešte poprázdninový pohľad. Od septembra 
opäť začnú štvrtkové biblické hodiny. Brat farár 
prichádza na ne dobre pripravený, k lekcii má pre-
študované ďalšie materiály pre jej lepšie pochope-
nie. Je preto škoda neprísť na biblickú hodinu, kde 
je príležitosť lepšie porozumieť biblickým textom. 
Pozývame vás na tieto stretnutia pri Božom slove aj 
modlitbou pred čítaním Biblie: Večný nebeský Otče 
nášho Pána Ježiša Krista, dožič nám svoju milosť, 
aby sme sa usilovne učili Tvojmu Písmu svätému. 
V ňom hľadali a našli Krista Pána a tak v Ňom do-
siahli večný život. K tomu nám pomôž, Bože Otče, 
zo svojej milosti. Amen.

Modlitba a služba
 Michal Findra, zborový farár

Počas tohtoročného leta sme mali možnosť byť 
pár dní mimo Popradu na našom krásnom Sloven-
sku. Už pred odchodom som mal rozčítaných pár 
kníh, a počas voľnejšieho času som mohol viac po-
kračovať v čítaní a rozmýšľať o prečítanom. Boli 
to knižky o cirkvi a o modlitbe. Vybral som z nich 
aspoň pár myšlienok na povzbudenie.

Prvé sa týka cirkvi. Čo to pre nás 
znamená byť nasledovníkmi 
apoštolskej cirkvi? Byť po-
kračovatelia diela apoštolov, 
ako o tom čítame v Skutkoch 
apoštolov a v epištolách? 
V stáročiach behu cirkvi sme 
sa niekde zamotali a stáva sa 
nám, že zo zreteľa strácame 
Pána Ježiša, ktorý má byť 
stredobod a podstata cirkvi. 
Vždy nanovo musíme zápa-
siť, aby sme dôverovali nášmu 

Spasiteľovi a aby sme sa spoliehali len na Neho. 
Aby sa nestalo, že namiesto osoby Pána Ježi-
ša bude pre nás podstatnejšia náuka o Kristovi. 
Spoločenstvo cirkvi stojí na osobnej viere v Ježiša 
Krista, ktorý je jej hlava a my sme jednotlivé časti 
Božieho tela.

Druhé je ohľadom modlitby. Čítal som o viace-
rých modlitebných hnutiach, ktoré spôsobili pre-
budenia vo svete. Poväčšine ich iniciovali zapálení 

mladí veriaci, ktorí vnímali, že bez modlitby sa 
ďalej nepohnú. Nám je blízke hnutie mo-

ravských bratov z Ochranova, kde 
sa uchýlili v čase prenasledova-

nia veriaci po bitke na Bielej 
hore. Rozvadených veriacich, 
ktorí si nectili jeden druhého 
a ani bratov farárov, napome-
nul gróf Zinzendrof, že takto sa 
nemôžu ďalej správať. Vyzval 
ich ku spoločnému rozjímaniu 
nad veršami z Písma sväté-
ho a nepretržitým modlitbám. 
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Pán Ježiš týchto ľudí zjednotil a podnietil k misij-
nému dielu, ktoré zasiahlo celý svet. Nepretržité 
modlitby trvali asi 100 rokov. V súčasnosti sa medzi 
mladými kresťanmi rozvíja hnutie modlitieb 24/7. 
Je to výzva nepretržite sa modliť 24 hodín denne 
a 7 dní v týždni. Po celom svete zriaďujú modli-
tebné miestnosti, kde si modlitebníci odovzdávajú 
štafetu modlitieb na jeden deň, týždeň, mesiac 
a môžu to byť aj roky.

Modlitby 24/7 však nie sú len o modlitebnom 
nasedení počas určitého obdobia, ale nesú so se-
bou dve výzvy hodné nasledovania. Prvá je svedec-
ký spôsob života, aby neveriaci mohli poznať Pána 
Ježiša ako svojho osobného Spasiteľa. Druhá je 
ochota poslúchať Ducha Svätého a pomáhať, kde 
je to potrebné. Vznikajú tak mnohé podporné služ-
by: či zvestovanie evanjelia, či pomoc, ktorá je ne-
sená na modlitbách a je dôsledkom modlitebného 

života spoločenstva veriacich.
Niečo podobné, zvesť evanjelia a službu spo-

jenú s modlitebným životom, sme mohli poznať aj 
v múzeu sestier Royových. Bolo veľmi podnetné 
počúvať ako slúžili deťom, chorým, biednym a se-
niorom. Vždy nezištne zvestovali evanjelium akým-
koľvek spôsobom. Najviac známe sú ich knihy, ale 
boli to aj piesne, časopisy a ochota pomáhať.

Letné čítanie bolo pre mňa zastavením, aby 
som uvažoval: Ako je to so mnou? Ako je to s nami 
v našom zbore? Mám túžbu, aby sme – ako cirkev-
ný zbor – mali v našom strede Pána Ježiša Krista, 
aby sme o Ňom nielen hovorili, ale naozaj s Ním žili. 
A tiež túžim, aby sme boli v modlitebnom nasadení, 
ktoré by prinieslo prebudenie. Aby noví ľudia mohli 
uveriť v nášho Spasiteľa, a aby sme mali horiace 
srdcia pre službu blížnym a tak dokazovali Božiu 
lásku.

Október a jubilanti
 Zuzana Hybenová

Mesiac október má názov Mesiac úcty k starším. 
Každoročne v tomto mesiaci náš zbor pozýva jubi-
lantov, ktorí v aktuálnom roku dovŕšili – alebo do kon-
ca roku dovŕšia – 60, 65, 70, 75, 80, 85, 90 rokov. 
A jubilanti od 90 rokov sú potom pozývaní každý rok. 

Tohtoroční jubilanti sa stretnú 22. októbra po-
poludní o 14:00 h, najskôr v kostole, kde im bude 
prislúžená sviatosť Večere Pánovej a potom v zbo-
rovej miestnosti pri malom pohostení, aby sa mohli 
vzájomne spoznať, porozprávať, a stráviť v spoloč-
nosti brata farára a ďalších sestier ‚hostiteliek‘ prí-
jemné chvíle.

Koho pošlem a kto pôjde?
 EPST 16/2023

Na túto otázku kladne odpovedali traja 
novokňazi, keď v sobotu 15. júla v Chrá-
me Svätej Trojice v Prešove zložili ordinačný 
sľub. Boli to: Ondrej Baranec, Kristína Hal-
žová a Matúš Korenko. Tešíme sa, že máme 
mladých novokňazov. Pre nás je potešiteľné, 
že jeden z nich, Matúš Korenko, je z Tatran-
ského seniorátu, konkrétne z CZ Švábovce.

Zbor biskupov im pripomenul Božie zasľúbe-
nia, ktoré ich budú ako maják viesť a sprevádzať 
v začiatkoch krásnej, no rovnako aj náročnej služ-
by. Rodina evanjelickej cirkvi pre nich vyprosuje 
požehnanie, odvahu, silu a pevný krok na ceste, 
ku ktorej boli Bohom pozvaní a povolaní.
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Misia na Níle hodnotila rok 2022
 Pramene, časopis MN

Do práce pre Misiu na Níle (MN) je 
náš zbor zapojený už vyše 20 rokov, 
preto dostávame informácie aj 
o výročných hodnoteniach tejto 
organizácie. Pracovníci, ktorí tam 
v severovýchodnej Afrike slúžia, 
sa riadia Božím slovom z Tes 3,5: 
Nech vám Pán vedie srdce k Bo-
žej láske a ku Kristovej trpezlivosti.

Láska a trpezlivosť nie sú zna-
ky, ktoré by charakterizovali súčasnú 
spoločnosť, lebo mnohým ľuďom chýbajú. 
V akom protiklade je to s osobou Ježiša Krista! 
Boží Syn prišiel do tohto sveta, aby vykonal dielo 
spásy. Trpezlivo čakal na ten správny čas svojho 
vystúpenia a pôsobenia. Boh v Ježišovi preukázal 
bezpodmienečnú lásku k nám. Ježiš prijal každého 
takého aký bol. Vnímal ho ako človeka odkázaného 
na Jeho lásku.

Prvý viceprezident združenia MN farár Alfred 
Aebersold v správe predstavil, čo sa im v r. 2022 
s Božím požehnaním podarilo v oblastiach výživy, 
zdravia, vzdelávania a podpory mierovej služby, 

v ktorých MN pôsobí. Povedal, že r. 2022 nebol 
ľahký, ale povzbudzovalo ich Božie slovo zo Ž 

86,15: Ty však, Pane, si Boh milosrdný 
a milostivý, zhovievavý, plný lásky 

a vernosti. Pre činnosť MN sú po-
trebné milodary, lebo z nich sa 
práca v afrických krajinách fi-
nancuje. Prispievajú rôzne orga-
nizácie vo Švajčiarsku, kde je aj 
centrála MN. Príjmy dostávajú aj 

od súkromných osôb, cirkevných 
zborov, kantonálnych cirkví, nadácií, 

združení, a aj od pobočiek MN v Ne-
mecku a na Slovensku.

O vízii MN v Slovenskej republike informo-
vala jej riaditeľka Marcela Sabová, evanjelická farár-
ka z Východnej. V zmysle záverov zasadnutia Správ-
nej rady MN 4. marca 2023 a Konferencie Pobočky 
MN v SR, konanej 11. marca 2023 v Prešove sú to 
ciele: 1. Rozšíriť pôsobenie a spoluprácu s ďalšími 
cirkvami na Slovensku. 2. Zamerať sa na oslovenie 
mladej generácie. 3. Vytvoriť elektronickú databázu 
podporovateľov MN, modlitebnej skupiny, odbera-
teľov časopisu PRAMENE a rozbehnúť elektronickú 
komunikáciu.

Reformácia – Božie dielo nášho vyslobodenia
 EPST 42-43/2000

V Starej zmluve je na viacerých miestach vy-
jadrené poďakovanie Hospodinovi, že zvláštnym 
spôsobom vyslobodil svoj vyvolený ľud, alebo 
jednotlivca z nejakej ťažkej, zložitej situácie. Je-
den zo žalmistov napísal: Veľké veci urobil s nami 
Hospodin, preto sme sa radovali (Ž 126,3).

Pamiatka reformácie aj nás pozýva k radosti, 
veď Pán Boh nás, prostredníctvom Dr. Martina 
Luthera, Filipa Melanchtona a ďalších, vyslobodil 
z duchovného otroctva, do ktorého uvrhli stre-
dovekú cirkev jej vtedajší predstavitelia na čele 

s pápežom. A preto aj my môžeme úprimne ďa-
kovať Pánu Bohu a radostne vyznávať: Veľké veci 
urobil s nami Hospodin.

Môžeme byť šťastní, že sme v cirkvi, ktorá nás 
privádza k prameňu života, nášmu Spasiteľovi 
Ježišovi Kristovi a jeho sviatostiam, ako aj k Pís-
mu svätému, ktoré usmerňuje naše každodenné 
myšlienky, slová a skutky tak, aby sme na zloži-
tých križovatkách života nezablúdili, ale verne 
nasledovali Hlavu cirkvi Ježiša Krista. K tomu nás 
povzbudzujú aj stále aktuálne myšlienky reformá-
tora cirkvi Martina Luthera.

Božia kniha. Písmo sväté je najvzácnejšia 
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a najlepšia kniha Božia, plná útechy v každom 
pokúšaní, lebo nás učí viere, nádeji a láske celkom 
inak, ako môžeme pochopiť, cítiť, vidieť a zažiť 
rozumom. A keď na nás dolieha zlo, tak nás učí, 
ako majú vzplanúť tieto cnosti a učí nás aj o več-
nom živote, ktorý je nad týmto biednym životom.

Učme sa správne poznať Krista. Viem veľmi 
dobre, prečo tak často napomínam, aby sme 
správne poznali Krista. Lebo Kristus nie je taký 
človek, ktorý by niečo žiadal z nášho, ale je pre-
dovšetkým Zmierca, ktorý zmieril všetky hriechy 
v celom svete s Bohom. Krista si máš správne 
predstavovať ako toho, ktorého poznáš ako Syna 
Božieho a syna Márie. A v tejto osobe On nedesí 
nikoho ani nesužuje, nepohŕda nami hriešnikmi, 
ale je práve tou osobou, ktorá sňala hriechy ce-
lému svetu tým, že sa dal sám ukrižovať. Teda uč 
sa len takto poznať, kto a čo je Kristus. Kristus 
nesňal len niektorým hriechy, ale celému svetu, 
lebo sa vydal rozhodne a skutočne za celý svet, 
hoci celý svet v neho neverí. Preto nesmieš vidieť 
svoje hriechy len ako abstraktné, ale ako skutočné 
osobné hriechy. A tak máš poznať, že Ježiš Kris-
tus sa vydal nie iba pre hriechy iných ľudí, ale aj 
pre tvoje vlastné hriechy. To pevne ver a nedaj sa 
od toho obrazu Krista ničím odradiť, lebo Kristus 
je Zmierca, ktorý nás, biednych hriešnikov, zmieril 
s Bohom a dáva nám život, milosť a spravodlivosť, 
lebo sa vydal nie za naše zásluhy, svätosť a spra-
vodlivosť, ale za naše hriechy na smrť kríža. Apoš-
tol Peter hovorí: Ale vzrastajte v milosti a poznaní 
nášho Pána a Spasiteľa Ježiša Krista (2Pt 
3,18). To znamená veriť a poznať, že 
Kristus je najspravodlivejší, najmilosrd-
nejší a najdobrotivejší. Kto ho pozná, 
má večný život, ako hovorí sám Kris-
tus: A to je večný život, aby poznali 
Teba, jediného pravého Boha 
a ktorého si poslal, Ježiša Kris-
ta (J 17,3). Toto veľké poznanie 
v nás zatemňuje satan a usi-
luje sa o to, aby sme neverili 
Kristovým slovám, ale aby sme 
viac verili ľuďom.

Ako sa stane človek pred Bohom spravodlivý. 
Čo som dosiaľ stále o tom učil, to nemôžem vôbec 
meniť, totiž, že skrze vieru, ako hovorí Peter (Sk 
15,9), dostávame iné, nové, čisté srdce a Boh 
nás pre Krista, nášho Prostredníka, chce a po-
važuje za celkom spravodlivých a svätých, hoci 
hriech v tele ešte nezmizol alebo nie je mŕtvy, 
predsa ho nechce zarátať ani poznať. A takú-
to vieru toto obnovenie a odpustenie hriechov 
spôsobuje, že nasledujú po nich dobré skutky. 
A čo je na týchto ešte aj hriešne alebo chybné, 
nemá sa počítať ako hriech, a to práve pre toh-
to Krista; ale človek môže byť celkom tak podľa 
svojej osoby, ako aj podľa svojich skutkov svätý 
jedine len z milosti a milosrdenstva, ktoré bolo 
v Kristovi na neho vyliate a rozšírené. Preto sa 
nemôžeme veľmi chváliť svojimi skutkami, keď 
ich chápeme bez milosti a milosrdenstva. Ale, 
ako stojí napísané: Kto sa chváli, nech sa chváli 
v Pánovi (1Kor 1,31), to znamená, nech sa chváli 
tým, že má milostivého Boha.

Byť kresťan – čo to znamená. Byť kresťan zna-
mená pridŕžať sa evanjelia a veriť v Krista. Takáto 
viera prináša odpustenie hriechov a Božiu milosť. 
Viera pochádza jedine z Ducha Svätého, ktorý ju 
tvorí cez Slovo bez nášho pričinenia a spolupô-

sobenia. Človek, ktorý verí a vyznáva Krista 
vie, že jedine cez Neho 
dosiahne odpustenie 
hriechov a večný život, 
a to iba z Božej milosti 
a z Božieho milosrden-
stva, bez akýchkoľvek 
našich zásluh. Aj keď 
takýto človek býva 
na svete často zarmúte-
ný a biedny, Duch Svätý 
však stojí pri ňom a po-

tešuje ho a posilňuje, 
naplňuje mu srdce rados-

ťou a pomáha mu vo všetkom, 
lebo Boh nás nechce nechať 

v opustených a osamotených.
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Pán Ježiš ako príklad modlitebníka
 Dobrá sejba

V týchto dňoch vyšiel (Ježiš) 
na vrch modliť sa a na modlitbách 
k Bohu strávil noc (L 6,12).

Evanjelista Lukáš nás informu-
je, že Ježiš ‚strávil‘ noc v modlitbe, 
skôr ako si vyvolil dvanásť apošto-
lov. Prečo asi? A prečo sa v evanje-
liách viackrát hovorí o tom, že Ježiš 
sa modlil?

Pripomeňme si, ako hlboko sa 
Ježiš, Syn Boží, sám ponížil, keď sa 
stal človekom. ...ale vzdal sa hod-
nosti, vzal na seba podobu služobníka, podobný sa 
stal ľ u ď o m...“ (Filip 2,7).

Aká nepredstaviteľne veľká vzdialenosť leží me-
dzi večným Bohom a človekom! Ježiš bol Boh, zostal 
Bohom, a predsa sa stal človekom a ako človek dob-
rovoľne prijal závislé postavenie.

Jeden z dôvodov pre Ježišov intenzívny modli-
tebný život bolo to, že sa ako pravý človek celkom 

podriaďoval dobrej Božej vôli. Ni-
kdy neurobil ani nepovedal niečo, 
čo by nezodpovedalo Božím pred-
stavám. Bol prvý a jediný človek, 
ktorý počas celého svojho života 
bol dobrovoľne a úplne poslušný 
Bohu – poslušný do smrti, a to až 
do smrti na kríži (Filip 2,8).

Ďalej je Ježišov modlitebný 
život dobrý príklad pre nás. Tak, 
ako On žil na zemi ako človek, tak 
majú žiť všetci ľudia. Na to musíme 
obrátením a vierou prísť do vzťa-
hu s Bohom. Potom sme mnohými 

miestami v Biblii povzbudzovaní k tomu, aby sme sa 
modlili (napr. L 22,40; Kol 4,2; Jk 5,16).

Modlitba zachováva vzťah veriaceho k Bohu 
a dáva mu možnosť vložiť všetky starosti a výzvy 
do dobrej Božej ruky, pomôže mu urobiť správne 
rozhodnutie, chráni ho pred pokušením a robí z neho 
vo svete užitočného Božieho služobníka.

Hneď na druhej strane
 Dobrá sejba

Bývať budem v dome Hospodinovom naveky. (Ž 
23,6) ...túžim už mrieť a byť s Kristom, a to by bolo 
iste omnoho lepšie. (Filip 1,23) 

Jedno dievča malo zvyk prechádzať cez dedin-
ský cintorín, aby sa rýchlejšie dostalo domov. Keď 
sa dievčiny spýtali, či nemá strach ísť večer touto 
cestou, odpovedala: Nie, veď môj domov je hneď 
na druhej strane.

A čo je pre nás na druhej strane cintorína, 
na druhej strane smrti? Pre mňa, ktorý dôverujem 
Kristovi a Jeho dielu vykúpenia, tam je dom môjho 
Otca, dom odpočinku pri Ježišovi.

V jednej nemocnici zomierala staršia pani. Jej 
tvár žiarila keď rozprávala: Včera mi bolo veľmi zle 

a myslela som si, že už si ma Pán vezme k sebe. Ale 
ešte chvíľu to potrvá, kým prídem do neba. Tam je 
predsa môj domov!

V zariadeniach pre klientov v záverečných štá-
diách života, sú v izbách televízne prijímače, aby im 
poskytovali rozptýlenie. Všetko je prispôsobené tak, 
aby ich to zabavilo a nemuseli myslieť na smrť. Kto 
z chorých sa pýta, či je pripravený stretnúť sa s Bo-
hom? Zomrú bez toho, aby o tom mali istotu a bez 
toho, aby poznali svoj cieľ? Možno si včas zariadili 
všetky svoje pozemské záležitosti, ale majú usporia-
dané svoje záležitosti s Bohom?

Hneď na druhej strane smrti – čo tam čaká vás? 
Je to aj pre vás Dom Otca, o ktorom hovoril Pán Ježiš 
Kristus (Ján 14,2-3)?
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Ó, ja, malej viery
 Greg Morse / EVS

Človek je tvor, ktorý sa sotva pozná. „Srd-
ce je klamlivé nad všetko a zradné je — kto sa 
v ňom vyzná?“ (Jer 17:9) 

Dokonca aj ako kresťan s novým srdcom 
v sebe stále objavujem nové rozpory, nové zmät-
ky, zvláštne paradoxy. Vezmime si, napríklad, 
spolužitie túžby po pevnejšej viere v Ježiša Krista 
s tichým uprednostňovaním slabej viery.

Na jednej strane sa uškŕňam, keď vidím, ako 
Ježiš bežne karhá učeníkov za ich „malú vieru“ 
(Mt 8:26). Pane, som im až príliš podobný. Upev-
ni môj pohľad na môjho Kráľa. Silná viera je žia-
dúca, aj keď ste si ju ešte neosvojili.

Ale potom som v tábore objavil Achana, Ju-
dáša medzi dvanástimi, s rukou v mešci na pe-
niaze. Skrývajúce sa, usmievavé a zlovestné že-
lanie, ktoré sabotuje pokrok vo viere. C. S. Lewis 
ma prvýkrát varoval pred jeho prítomnosťou.

„Napokon si nie som istý, či jednou z príčin 
našej slabej viery nie je tajné želanie, aby naša 
viera nebola veľmi silná. Existuje v našej mysli 
nejaká výhrada? Nejaký strach z toho, aké by to 
mohlo byť, keby sa naša viera stala celkom reál-
nou? Dúfam, že nie. Boh nám všetkým pomáhaj 
a odpusť nám.“ (Essay Collection & Other Short 
Stories, Zbierka esejí a iných poviedok, str. 137)

Spočiatku sa to zdalo absurdné. Kto by nechcel 
presunúť hory? Kto by nechcel poraziť neveru? 
Snažil som sa ísť ďalej. Skúsil som hodiť svojmu 
svedomiu inú kosť. Ale nechcelo zmeniť názor.

„Strach z toho, aké by to mohlo byť, keby sa 
naša viera stala celkom reálnou.“ Táto veta ma 
zamrazila. Či som nechcel, aby sa to všetko stalo 
reálnejším? Bál som sa toho, aké by to mohlo byť 
ďalej od brehu? Aj vy sa bojíte?

Strach z pravého náboženstva
Čo môže Lewis myslieť týmto strachom zo sil-

nej viery, z náboženstva, ktoré je príliš skutočné 
a blízke?

Chce tým povedať, že niektorí z nás v hĺbke 
duše tušia, že ak by sme sa častejšie stretávali 
s tým naozajstným, ak by sme príliš rázne uteka-
li smerom k večným skutočnostiam, zneistili by 
nás. A čo by nasledovalo? Ak by naša viera bola 
príliš pevná, mohli by sme na tomto svete veľa 
stratiť. Mohli by sme sa stať čudákmi, ktorým sa 
chceme vyhnúť. Mohli by nás spútať a odniesť 
nevedno kam a tlačiť na nás, aby sme riskovali 
viac, než by sme boli ochotní stratiť.

Naše vzťahy by sa zmenili. Naše priority by sa 
zmenili. Tento svet by sa začal napĺňať diablami, 
nesmrteľnými dušami, vojnou. Prirodzené by po-
kľaklo pred nadprirodzeným.

„Bohatstvo a hĺbka nášho sveta pramení 
zo vzťahu medzi bežnými radosťami a nadpri-
rodzenou krásou.“

Boh by rástol. Smrť by sa len pozerala. Mohli 
by sme počuť satanov smiech. Zdrvila by váha 
toho všetkého našu konečnosť? Určite by to 
mohlo zadupať niektoré sny. Ak by sa kresťan-
stvo stalo úplne reálnym, ktorý z našich Izákov 
by bol v bezpečí? Ktorá obeť by bola príliš veľká 
alebo skúška príliš zaťažujúca, aby sme ju zniesli 
pre Jeho slávu? Ak by korene siahali až na dno, 
potom môj život naozaj nie je môj, však?

Peklo — ako by sme si ho predstavovali? 
Nebo — ako by sme mohli žiť pre niečo menej? 
Evanjelium — ako by sme ho mohli niekomu 
odoprieť? Čas — ako by sme ho mohli len tak 
premárniť? Kristus — ako by mohol byť menej 
než všetkým?

Takáto neochvejná skutočnosť, ako teraz 
môžeme vidieť, by mohla chcieť byť tajne udr-
žiavaná na uzde. Jurský park je príjemný, kým 
sa nevypne elektrický plot. Dnes sme odviedli 
dobrú prácu pri vytváraní nášho zábavného 
parku a bariér, v ktorých by sa z času na čas 
mohli bezpečne pásť sily z iného sveta na druhej 
strane našich vášní a zábav. Pri tom všetkom si 
však neuvedomujeme, že elektrina nikdy nebola 
zapnutá.
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Vznešené a nebezpečné
Silná viera mocne klope ako dotieravý a ná-

ročný návštevník. Nie je on tým veľkým vinníkom 
v Židom 11, ktorý posiela tých svätých, aby sa 
dali strhnúť k inak nepríjemným, nepohodlným 
a niekedy aj smrteľným dobrodružstvám?

Táto viera je ako otravný Gandalf v našich 
hobitích dierach. Austin Freeman to komentuje 
takto:

„Gandalf zasahuje do kultúry Kraja, pretože 
hobiti začali zabúdať na svoje vlastné príbehy 
plné odvahy a nebezpečenstva, a teda aj na svoj 
zmysel pre veľkosť sveta. Potrebovali sa rozpa-
mätať na vznešenosť a nebezpečenstvo. Hobi-
tom treba pripomenúť prvok nebezpečenstva, 
aby si mohli vážiť to, čo majú.“ (Tolkien Dogma-
tics, Tolkienova dogmatika, str. 80)

Nestratili mnohí z nás veľa z toho, čo sme 
kedysi mali? Nezostarli sme a nezabudli sme 
na veľkosť sveta — na veľkosť tohto Príbehu, 
ktorý okolo nás píše Boh? Príliš často sme vyne-
chali vznešené a nebezpečné, epické a večné, 
slávne a tajomné. Alebo aspoň premiestňujeme 
nebezpečenstvá do kapitol pred našu vlastnú 
stránku a po nej. Možno nie v našich vyhláse-
niach, ktoré sa týkajú náuky, ale v našom kaž-
dodennom vnímaní toho, čo je najdôležitejšie 
a najnaliehavejšie.

Freeman ďalej opisuje, ako sa nepredvídateľ-
nosť a nebezpečenstvo takejto viery v skutočnosti 
stávajú neoceniteľnými pre šťastie našej duše.

„Dobré veci, ktoré robia hobitiu spoločnosť 
hodnotnou, ako napríklad sloboda, pokoj a ra-
dosť z bežného života, si vyžadujú väčší a nebez-
pečnejší svet za ich hranicami, aby nezovšedneli. 
Bohatstvo a hĺbka nášho sveta pramení zo vzťa-
hu medzi bežnými radosťami, ako sú jedlo, pitie 
a rodina na jednej strane, a túžbou po nadpri-
rodzenej kráse, dobrodružstvách a vznešenej 
obeti na strane druhej.“ (str. 80)

„Naša tajná túžba po malej viere, ak sa jej bu-
deme dlhšie oddávať, nás nakoniec len okradne.“

Domácnosť musí tancovať s drakmi. Bohat-
stvo a hĺbka nášho sveta pramení zo vzťahu 
medzi obyčajnými radosťami a nadprirodzenou 

krásou. Realita spieva duet bez konzultácie 
s nami: obyčajné s neobyčajným. Tento svet 
pevne leží v tieni toho ďalšieho. Napriek tomu 
sa však nadprirodzenosť vytráca. Nie z našich 
Biblií alebo z nášho skutočného sveta, ale len 
z nášho vnútra.

Spriateľte sa s realitou a poslúchajte ju
Slabá viera sa uspokojuje s tým, že je to tak. 

Slabá viera myslí na čas a nestojí vyššie, ako je 
potrebné. Slabá viera vie, že na druhej strane 
priehrady sa nachádza množstvo nepríjemných 
rozhovorov, pravdepodobných prenasledovaní 
a neuhasiteľných bolestí.

Bez takéhoto prívalu však žijeme polovičné 
životy (ak vôbec). Znova: „Bohatstvo a hĺbka 
nášho sveta pramení zo vzťahu medzi bežnými 
radosťami, ako sú jedlo, pitie a rodina na jed-
nej strane, a túžbou po nadprirodzenej kráse, 
dobrodružstvách a vznešenej obeti na strane 
druhej.“ Realita sa jej pomstí. Odstráňte to du-
chovné, krásne, obetavé a z úplne obyčajných 
vecí zmyjete všetok zázrak a zmysel.

Ale keď sa oblečieme do celej Božej výzbroje 
a bojujeme proti duchovným mocnostiam, keď 
oslavujeme Boha, keď si vychutnávame jedlo 
a pitie, keď vychovávame rodiny, staráme sa 
o blížnych a slúžime miestnej cirkvi, keď sa obetu-
jeme, trpíme, čakáme a uctievame — s úsmevom 
pokorení pod vládou a láskou Boha, nášho Otca 
a nášho Spasiteľa Ježiša Krista –, vtedy žijeme, 
naozaj žijeme.

Naša tajná túžba po malej viere, ak sa jej bu-
deme dlhšie oddávať, nás nakoniec len okradne. 
Realita je pre kresťana najlepším priateľom, kto-
rého treba plne prijať, kapitánom, ktorého treba 
povinne poslúchať. Neviditeľné je skutočnejšie, 
než si myslíme. Kristus má väčšiu hodnotu, než 
by nám bolo príjemné. Smrť je bližšie, peklo je 
horúcejšie, nebo nádhernejšie, hriech hrozivejší, 
cirkev milšia, evanjelium atómovejšie a Otec svä-
tejší, súcitnejší a spravodlivejší, než si malá viera 
dokáže predstaviť. To naozajstné je jediná rea-
lita, ktorá je, jediná realita, ktorá bude, a jediná 
realita, ktorú si kresťania budú skutočne želať.
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Za úrody zeme
 Zlatica Oravcová

Ku modlitbe srdce kľaká:
Vďaka Ti, ó, Bože, vďaka
za dar chleba, za dar vzácny
na širokej zeme tácni…

Vďakyvzdaním srdce volá,
keď dar berie z Tvojho stola,
ktorý zdarma všetkým núka
Tvoja štedrá, svätá ruka.

Pokorou sa srdce plní,
že sa zhrieva na úslní
Tvojej lásky, Hospodáru,
ktorá nikde nemá páru!

Prijmi túto vďaku vrúcu,
priviň si nás k svojmu srdcu,
nechže chlieb nám pripomína
čistú obeť Tvojho Syna…

Blahoželáme jubilantom
September
Kantorová Darina, MUDr.
Benková Zuzana
Šlampová Martina
Slahová Soňa
Brošková Anna
 

Október
Fašiangová Zdenka
Fáber Michal, Ing.
Valenčáková Lenka
Gajová Božena, Ing.
Labusová Jana
Gabašová Zlata
Slotová Iveta
Ondo Ľubomír
Lištiaková Stanislava
Gregová Ľudmila

Vypísané z matrík za mesiace júl – august
Sviatosťou Krstu svätého bola pokrstená: Júlia 

Kaňuchová
Do večnosti nás v nádeji na vzkriesenie predišli: 

Želmíra Rusnačková (67), Katarína Barláková (89)

Oznamy a pozvania

•  9.9. Nezabudnutí susedia. Príhovory, čítanie 
mien obetí holokaustu a ich záchrancov v rámci 
Pamätného dňa holokaustu a rasového násilia. 
Začiatok v našom kostole o 10:00 h – tak začne-
me zborový deň.

•  Zborový deň s témou Modlitba. Začiatok o 10:00 
h v kostole. Predpokladaný koniec o 15:00 h vo far-
skej záhrade. Program: 10:00 h – Nezabudnutí 
susedia (kostol), 10:45 h – Príbeh jedného obra-
zu (zborová miestnosť), Modlitebné hnutie 24/7 
(hosť brat farár Miroslav Maťo), 12:45 h – spo-
ločný obed (guláš, občerstvenie, káva vo farskej 
záhrade), 13:30 h – tvorivé dielne pre všetky ve-
kové kategórie (skákací hrad, petang, pingpong, 
maľovanie na tvár). Prosíme vopred oznámiť svoju 
účasť na tel. č. farského úradu 052/789 58 72. 
Účastníci môžu prispieť drobným občerstvením.

•  22.9. Spoločná seniorátna mládež ako pokračova-
nie letného tábora BEYOND. Stretnutie bude v na-
šej zborovej miestnosti zo začiatkom o 17:00 h.

•  29.9. Koncert Dušana Havrillu a priateľov v rámci 
turné Katedrála tour 2023. Začiatok o 18:15 h 
v kostole na námestí. Účinkujúci chcú priniesť kon-
cert pre ľudí, ktorí majú radi hudbu. Je aj pre ľudí 
s duchovnými otázkami. Boli by radi, keby koncert 
povzbudil a poslúžil aj ľudom z nášho zboru a ich 
blízkym. Vstupné je dobrovoľné.

•  15.10. Inštalácia seniorátneho predsedníctva 
bude o 15:00 h v Drevenom artikulárnom kosto-
le v Kežmarku.

•  22.10. Stretnutie jubilantov zboru. Začiatok v kos-
tole o 14:00 h prislúžením sviatosti Večere Páno-
vej, pokračovanie potom v zborovej miestnosti.
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Detský denný tábor výlet do Gánoviec

07/07 MoS pred židovskou synagógou 
v Prešove

20/08 Krst svätý  
Júlie Kaňuchovej

Vystúpenie detí v kostole – scénka z tábora o milosrdnom Samaritánovi



SEPTEMBER

3. NED
9:00 Trinásta nedeľa po Svätej Trojici; 

Začiatok školského roka

Poprad, kostol

10:30 Stráže, kostol

7. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zborová miest.

9. SOB 10:00 Zborový deň, téma: Modlitba Poprad, zborová miest.

10. NED
9:00 Štrnásta nedeľa po Svätej Trojici

Poprad, kostol
10:00 Sviatosť Večere Pánovej so spoveďou

14. STV  17:00 Biblická hodina Poprad, zborová miest.

17. NED 9:00 Pätnásta nedeľa po Svätej Trojici Poprad, kostol

21. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zborová miest.

24. NED
9:00

Šestnásta nedeľa po Svätej Trojici
Poprad, kostol

10:30 Spišská Sobota, kostol

28. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zborová miest.

OKTÓBER

1 NED
9:00 Sedemnásta nedeľa po Svätej Trojici,

Poďakovanie za úrody zeme

Poprad, kostol

10:30 Stráže, kostol

5.ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zborová miest.

8. NED
9:00 Osemnásta nedeľa po Svätej Trojici

Poprad, kostol
10:00 Sviatosť Večere Pánovej so spoveďou

12. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zborová miest.

15. NED 9:00 Devätnásta nedeľa po Svätej Trojici Poprad, kostol

19. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zborová miest.

22. NED 9:00 Dvadsiata nedeľa po Svätej Trojici, služby Božie so svia-
tosťou Večere Pánovej so spoveďou Poprad, kostol

26. ŠTV 17:00 Biblická hodina Poprad, zborová miest.

29. NED
9:00 Dvadsiata prvá nedeľa po Svätej Trojici Poprad, kostol

10:30 Pamiatka posvätenia chrámu Spišská Sobota, kostol

31. UTO 17:30 Pamiatka reformácie Poprad, kostol

Rozpis služieb Božích a ďalších  
cirkevno-zborových aktivít

Aktuality a ďalšie oznamy sú na webstránke nášho cirkevného zboru
www.ecavpp.sk 

a tam – a tiež v podcastoch – nájdete záznamy zo služieb Božích (cca o 6 h po ich konaní)


